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Централизованный экзамен по английскому языку, 2023

При выполнении заданий с кратким ответом впишите в поле для ответа цифру, которая соответствует
номеру правильного ответа, или число, слово, последовательность букв (слов) или цифр. Ответ
следует записывать без пробелов и каких-либо дополнительных символов. Так как на экзамене
распознавание апострофа в бланках ответов будет затруднено, записывайте ответ в полной форме,
например: donotknow, вместо don'tknow.

В заданиях, где нужно установить соответствие между двумя столбцами, ответ запишите в виде
сочетания букв и цифр, соблюдая алфавитную последовательность букв левого столбца. Некоторые
данные правого столбца могут использоваться несколько раз или не использоваться вообще.
Например: А1Б1B4Г2.

Если вариант задан учителем, вы можете вписать или загрузить в систему ответы к заданиям с
развернутым ответом. Учитель увидит результаты выполнения заданий с кратким ответом и сможет
оценить загруженные ответы к заданиям с развернутым ответом. Выставленные учителем баллы
отобразятся в вашей статистике.

U2 and the Rolling Stones are among the bands that (1) ... worldwide tours in recent years. Tickets were
sold out within minutes, and the bands performed for audiences of hundreds of thousands of people. Tours
don’t just happen overnight. When a band (2) ... to put on a new show, preparations can go on for months.
Among the things that have to be created are the special effects that (3) ... in most big rock shows these days,
and the videos that are screened before and during the show. These bands are determined that their fans (4) ...
the concert a letdown, so they work hard to make sure to give concerts that are worth seeing.

1.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (1)?
1) had had 2) are having 3) have had 4) will have 5) are had

2.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (2)?
1) had decided 2) was deciding 3) is decided 4) was decided 5) decides

3.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (3)?
1) use 2) are used 3) are using 4) used 5) have used

4.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (4)?
1) aren’t found 2) hadn’t found 3) weren’t found 4) won’t be found 5) won’t find

5.  Прочитайте предложения. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
 

Jason survived the plane crash. He’s ... man in the world.
1) lucky 2) more luckier 3) the most luckiest 4) the luckiest 5) luckier

6.  Прочитайте предложения. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
 

My dad in his late ... did hardly any exercise and didn’t have a particularly healthy diet.
1) sixty’s 2) sixtieth 3) sixty 4) sixties’ 5) sixties

7.  Прочитайте предложения. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
 

... St Lawrence River connects the Great Lakes to ... Atlantic Ocean.
1) The, the 2) —, — 3) The, — 4) A, the 5) —, an
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8.  Прочитайте предложения. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
 

Patricia provided us with ... great deal of ... helpful advice.
1) a, — 2) the, a 3) —, — 4) the, the 5) a, a

The Academy Awards, also (1)  ... as the Oscars, are prizes given by the American Academy of Motion
Picture Arts and Science to people in the film business. Oscars are awarded to top professionals of all kinds,
including directors, actors, writers and  (2)  ... designers. There is a special ceremony every year where the
awards are presented. The Oscars are the oldest event of this kind. The very first one took  (3)  ... in the
Hollywood Roosevelt Hotel in 1929. Although the Academy presents seven other types of award, the star of
the show is the Academy Award of Merit. This famous gold statue usually goes by its nickname of Oscar,
though how it got this name is not certain. According to one story, the Academy librarian, Margaret Herrick,
said that it (4) ... her of her Uncle Oscar!

9.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (1)?
1) referred 2) called 3) known 4) familiar 5) aware

10.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (2)?
1) suit 2) uniform 3) coat 4) costume 5) hat

11.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (3)?
1) seat 2) place 3) space 4) charge 5) part

12.  Какое слово (словосочетание) пропущено на позиции (4)?
1) referred 2) recognised 3) recovered 4) reminded 5) remembered

13.  Дополните мини-диалог, выбрав подходящую по смыслу реплику.
 

X: I’m having a washing machine delivered this evening.
Y: ...
X: No, it’s fine, thanks.

1) Can you give me a hand with it? 2) I’d rather you didn’t. 3) Do you need a hand?
4) Well, couldn’t be better. 5) That would be great!

14.  Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.
 

Do you mind if I borrow some money?
1) Sure. Here they are. 2) Never mind. 3) Nothing at all. 4) Either is fine with me.

5) Not at all.

«Freshly» Restaurant
by Peter Newman

§1.   Last week my parents and I visited Freshly, a modern British restaurant, in the centre of Brighton,
Sussex. So it was the perfect opportunity to write a review for the school paper.

§2.   All of the ingredients used in Freshly come from Sussex and the surrounding area. It was also the
first restaurant in the world to be serving only English wine. Since opening in 2018 Freshly has won many
awards. The owner and head chef at the restaurant is only 24 years old and she has been cooking three-course
meals for her family since she was nine and still at junior school. Jane did an apprenticeship at the famous
Grand Hotel, in Brighton, and later also went to catering school in London. She says this was one of the
hardest courses she has ever done and sometimes she was so tired that she could hardly speak. Despite this,
she never felt like giving up because she knew she was following her dream.

§3.  Freshly is a small restaurant with a view over the back streets of Brighton where you can watch the
world walk by. The staff are always welcoming. The head waiter is very informative about the food and how
it is cooked and also from where all the ingredients have come from. The chefs are not scared to experiment,
so the menu changes regularly. The chefs are lucky enough to be a team of good friends, and they try to eat
out at different restaurants as often as they can. They take a lot of inspiration from their favourite chefs to
make the Freshly experience as perfect as possible.



Вариант № 1

3 / 5 РЕШУ ЦТ и ЦЭ — английский язык ЦЭ

§4.   One thing to remember, however, is that you are limited to what they have that day on the menu.
Freshly, however, will always cater for people with special food needs and vegetarians. The food is
beautifully prepared and comes in small tasty portions. Wonderful homemade bread, too. Very nice  — but
expensive. Four set menus with an extra cheeseboard, two bottles of water and 2 coffees will cost around
£150 without a tip. So yes, fine dining; but at a price.

15.  Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенно-
го выше текста.
 

The food at Freshly ...
1) is grown by the staff. 2) comes from places in or close to Brighton.

3) comes from all over the world. 4) comes all over Britain.

16.  Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенно-
го выше текста.
 

Where did the owner start to train as a chef?
1) at junior school 2) at university 3) at home with the help of her family 4) in a hotel

17.  Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенно-
го выше текста.
 

How did Jane feel while she was training to be a chef?
1) She was really tired but felt positive about the experience.

2) She wanted to give up because of the pressure. 3) She wasn’t sure if she would be successful.
4) She found it quite easy to finish the training.

18.  Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенно-
го выше текста.
 

What is said about Freshly restaurant?
1) The head waiter is in charge of the menu.

2) The staff have a very good relationship with each other.
3) It is a big and fancy restaurant with a great view.

4) The staff often change jobs because they like to do different things.

1.  Му cousin is a scientist and he is trying to find a cure ... cancer.
2.  I’m very thankful ... all the advice you gave me.
3.  The students were divided ... two teams.
4.  You can wear ... of those two dresses. They don’t suit you.
5.  All students ... informed about the new IT course last week.
6.  Scientists are doing research into this rare species ... natural habitat is the bottom of the ocean.
19.  Прочитайте предложение 1. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-

лу. Слово должно содержать не более 15 символов.

20.  Прочитайте предложение 2. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-
лу. Слово должно содержать не более 15 символов.

21.  Прочитайте предложение 3. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-
лу. Слово должно содержать не более 15 символов.

22.  Прочитайте предложение 4. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-
лу. Слово должно содержать не более 15 символов.

23.  Прочитайте предложение 5. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-
лу. Слово должно содержать не более 15 символов.

24.  Прочитайте предложение 6. Заполните пропуск только ОДНИМ словом, подходящим по смыс-
лу. Слово должно содержать не более 15 символов.
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1.  We had to make a difficult ... (DECIDE) about the future of our fashion brand.
2.  Teaching is notan appropriate job for an ... (RELIABLE) person, as children count on you a lot.
3.  Ted is ... (EXTREME) determined to get what he wants; he’s so pushy.
4.  We really need to ... (STRENGTH) this step or someone is going to fall through it.
25.  Прочитайте предложение 1. От приведенного в скобках слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ

слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию предложе-
ния. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить. Слово должно содержать не более 15
символов.

26.  Прочитайте предложение 2. От приведенного в скобках слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ
слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию предложе-
ния. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить. Слово должно содержать не более 15
символов.

27.  Прочитайте предложение 3. От приведенного в скобках слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ
слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию предложе-
ния. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить. Слово должно содержать не более 15
символов.

28.  Прочитайте предложение 4. От приведенного в скобках слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ
слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию предложе-
ния. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить. Слово должно содержать не более 15
символов.

1.  Can you imagine life without both a computer, or music or even lights? Kelvin Doe
2.  is an inspiring young man who from Sierra Leone. When he was growing up, the
3.  electricity in his neighbourhood didn’t always have work, so the lights only used
4.  to come on once a week. As a boy, Kelvin was interested in how every things worked
5.  and he used to get such excited about making things. While he was hanging out with
6.  his friends, Kelvin used to find much materials in the street and make useful things
7.  from them. He used old electronic items to repair its broken TVs and radios. At 13,
8.  he even was made a battery so that his family had lights at night. He also built
9.  a radio station and played lots music on the radio. People called him DJ Focus
10.  because he believes that when you focus on something, you can to do anything.
29.  Прочитайте текст. Из строки 1 выпишите ОДНО лишнее слово.

30.  Прочитайте текст. Из строки 2 выпишите ОДНО лишнее слово.

31.  Прочитайте текст. Из строки 3 выпишите ОДНО лишнее слово.

32.  Прочитайте текст. Из строки 4 выпишите ОДНО лишнее слово.

33.  Прочитайте текст. Из строки 5 выпишите ОДНО лишнее слово.

34.  Прочитайте текст. Из строки 6 выпишите ОДНО лишнее слово.

35.  Прочитайте текст. Из строки 7 выпишите ОДНО лишнее слово.

36.  Прочитайте текст. Из строки 8 выпишите ОДНО лишнее слово.

37.  Прочитайте текст. Из строки 9 выпишите ОДНО лишнее слово.

38.  Прочитайте текст. Из строки 10 выпишите ОДНО лишнее слово.

39.  Прочитайте предложения. Заполните пропуски ОДНИМ словом, подходящим по смыслу сразу
для двух предложений. Запишите слово в бланке ответов только ОДИН раз.
 

I only see James from ... to time. He lives quite far away and he’s always working.
It’s ... to slow down and enjoy life more.
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40.  Прочитайте предложения. Заполните пропуски ОДНИМ словом, подходящим по смыслу сразу
для двух предложений. Запишите слово в бланке ответов только ОДИН раз.
 

Appreciate and ... use of any support offered, and don’t be afraid to ask for help when in need.
People say that if you ... a wish at the top of the hill, it always comes true.


